

Surat khabar: Utusan Borneo (Tempatan)

Hari/Tarikh: 22/8/2016

Muka surat: 8

Tajuk : Projek e-Bario bawa perubahan kepada penduduk tanah tinggi

Projek e-Bario bawa perubahan kepada penduduk tanah tinggi

KUCHING: Pesta Nukenen Bario yang diadakan pada 27 hingga 29 Julai lepas menandakan ulang tahun ke-10 festival makanan yang terdapat di kawasan tanah tinggi tersebut.

Majlis itu juga diadakan sebagai platform memperbaharui persahabatan antara Universiti Malaysia Sarawak (UNIMAS) dengan masyarakat asli Bario.

Penyelidik UNIMAS telah menjalankan kajian mendalam di kawasan tanah tinggi tempat tinggal masyarakat Kelabit di Bario pada 1996 pada mulanya bertujuan

untuk membawa ICT ke kawasan terpencil itu.

Selama bertahun-tahun, kedua-dua pasukan UNIMAS dan masyarakat Kelabit bekerja rapat antara satu sama lain ke arah membawa Bario ke peringkat pusat dunia melalui pelbagai anugerah yang telah dimenangi melalui projek e-Bario.

Projek itu membawa perubahan besar kepada landskap dan kehidupan masyarakat Kelabit, kerana mereka bergerak daripada menjadi sebuah komuniti mempunyai akses terhadap bekalan elektrik kini menjadi subdae-

rah agak sibuk.

Projek e-Bario itu telah terbukti menjadi projek utama yang berkesan mengurangkan jurang digital dan pengetahuan masyarakat luar bandar.

Walaupun begitu, masih ramai yang tidak menyedari kepentingan projek e-Bario dalam membentuk semula landskap Pembangunan ICT (ICT4D), terutama sebagai kesan langsung pusat khidmat adalah jauh berkurangan.

Justeru UNIMAS telah menjalankan MoU menandatangani perjanjian antara UNIMAS dan FORMADAT

amat bermakna kerana ia membantu untuk bersama-sama membina keupayaan tempatan dengan kesedaran dan kefahaman masyarakat di kawasan tanah tinggi.

Fokus kerjasama itu akan diberikan kepada pembangunan masyarakat, tentang perlindungan alam sekitar dan pemeliharaan budaya.

FORMADAT diwakili ketuanya dari Indonesia dan Malaysia, Penghulu Lewi Gala dan Penghulu Sigar Sultan manakala UNIMAS diwakili Naib Canselor Profesor Datuk Dr Mohamad Kadim Suaidi.



MANFAAT: Mohamad Kadim (empat kanan) bertukar MoU dengan Lewi (tiga kiri) bagi tujuan yang akan dimanfaatkan oleh masyarakat di kawasan tanah tinggi Bario.